
 

 

 

Miljøpunkt Amagers kommentarer til intern høring vedr. Klimastrategi 

2035 og Klimahandleplan 2026-2028 

 
Lokaludvalgene skal tage stilling til en intern høring af udkast til Klimastrategi 2035 og 
Klimahandleplan 2026-2028 forud for den offentlige høring. 
 
Klimastrategi 2035 fastsætter den overordnede retning og tilgang til Københavns klimaindsats 
de næste ti år. Klimahandleplanen indeholder initiativer, der bidrager til realiseringen af 
klimastrategiens målsætninger. Initiativerne er udviklet på tværs af alle syv forvaltninger. 
Klimahandleplan 2026-2028 er den første af tre handleplaner under den kommende 
Klimastrategi 2035. 
 
Udvalgshøringen sker på baggrund af Økonomiudvalgets beslutning den 19. november 2024 
om at sende materialet i udvalgshøring. Referat fra mødet kan læses her: Indsatsområder og 
delmål i Klimastrategi 2035 | Københavns Kommune 
 

Baggrund og læsevejning 
Borgerrepræsentationen vedtog i september 2021 tre pejlemærker for Københavns Kommunes 
klimaindsats, der skal afløse den nuværende KBH2025 Klimaplan. Den nye Klimastrategi 2035 
skal arbejde for klimapositivitet, en halvering af Københavns globale klimaaftryk og en 
halvering af udledningerne fra kommunens eget indkøb. 
 
Klimahandleplan 2026-2028 består aktuelt af 70 initiativer fordelt på ni indsatsområder 
(kapitel 1-9). Det nye i forhold til den nuværende klimaplan er særligt indsatserne overfor 
CO2-udledningerne fra det private forbrug, som især er kapitlerne 4. Mobilitet, 5. Fødevarer, 6. 
Forbrugsprodukter, 7. Rejser og oplevelser samt 8. Tværgående og understøttende greb. Målet 
er at nå en CO2-udledning på max 5 ton pr. københavner i 2035. 
 
For lokaludvalgene henledes opmærksomheden på afsnit 8.8 Bydelsbaseret klimaarbejde i 
samarbejde med lokaludvalg og miljøpunkter.  
 
Kommentarer 

Generelt savner Miljøpunkt Amager, at der tænkes mere på tværs i Københavns Kommune. 
Indsatser synes meget siloopdelt og potentielle synergier går tabt.  
 
 

Amager, 21. marts 2025

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/%C3%98konomiudvalget/m%C3%B8de-19112024/referat/punkt-15
https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/%C3%98konomiudvalget/m%C3%B8de-19112024/referat/punkt-15


 

 

Miljøpunkt Amager bifalder, at der er fokus på Carbon capture i strategien, men at det er 
vigtigt, at der samtidig er et fokus på at reducere CO2-udledningen og det samlede 
ressourceforbrug. Onsdag den 19. marts var det Country Overshoot Day i Danmark og vi 
forbruger lige nu som om vi havde mere end fire jordkloder til rådighed.  
 
I forhold til erhvervsservice til grøn omstilling vil være godt med én indgang til københavnske 
virksomheder med klimaambitioner. Tidligere var der Grønne Erhverv i TMF, som blandt andet 
udviklede KLIMA+Frontløber og KLIMA+ konceptet tilbage i 2009 med stor succes. Måske var 
det en idé at genbesøge alle de erfaringer?  
 
Grønne Erhverv var også partner i projektet Bæredygtig Bundlinje og Bæredygtig Bundlinje 2.0 
med Gate 21 som overordnet projektleder og der blev udarbejdet en række guides og 
beskrivelser med erfaringer, der kan bruges. Og så har Miljøpunkt Amager to 
erhvervsnetværk, som allerede bruges til formidling af viden om grøn omstilling, hvor TMF 
også deltager, primært på mobilitetsområdet, men det samarbejde kan samtænkes og styrkes 
yderligere.  
 

8.8 Bydelsbaseret klimaarbejde i samarbejde med lokaludvalg og miljøpunkter 

Miljøpunkt Amager har noteret at både lokaludvalg og miljøpunkter er nævnt i Klimastrategi 
2035 og at det anerkendes at miljømedarbejderne og miljøpunkter har stærke lokale netværk, 
der kan drive klimainitiativer lokalt gennem samarbejde, partnerskaber og fællesskaber. Det 
værdsætter vi, da vi også selv oplever, at det er vores styrke. Styrken hos blandt andet 
miljøpunkterne er netop at vi sætter (lokale) folk sammen og vi sørger for brobygning. 
 
I Miljøpunkt Amager har vi i 2024 netop haft et tæt og stærkt samarbejde med Klimaenheden i 
TMF under Lokalt Klimatopmøde for Amager (LKT), som har skabt 10 klimahandlefællesskaber, 
hvoraf miljøpunktet er tovholder for ’Vildt nok, Amager’, der har affødt et bydækkende projekt 
’Vildt nok, København’ der lanceres 3. april 2025. Endnu et projekt der er født ud af LKT er 
’Havhaven Amager’, der medio marts i år havde stiftende generalforsamling. Miljøpunkt 
Amager har faciliteret hele den proces. 
  
I teksten står der beskrive best practice. I Miljøpunkt Amager ser vi meget hellere at der sker 
reel handling end flere beskrivelser. Dem tænker vi der er nok af! Det er også vist at handling 
skaber holdning.  
 
 
 
 
 
 



 

 

I Miljøpunkt Amager tror vi på eksemplets magt og vi var initiativtager til Repair Cafe Amager 
tilbage i 2022, og holder månedlige Repair Cafe Amager i Maker Space i Kvarterhuset. Vi har 
fx også lige vist The Week, hvor vi i fællesskab så tre film om klima, håb og handling, har 
holdt en række borgermøder om skybrudssikring, planlægger klimacocktail torsdagsbar på den 
nationale Klimahandledag for at skabe netværk og dele viden på kryds og tværs og meget 
mere.  
 
Børn og unge bliver nævnt flere gange i strategien. Vi anbefaler, at man kan lade sig inspirere 
af formen fra ’Imagine Chicago’ til at skabe en bro mellem studerende på de højere 
læreanstalter, til gymnasierne og videre til folkeskolen, hvor man gennem interviewmetoder 
kan skabe undervisningsmaterialer imellem de forskellige lag i uddannelsessystemet, så der 
sker en slags peer to peer undervisning, der slutteligt ender med at alle skolelag interviewer 
deres venner og familie om temaer i den grønne omstilling og muligheder for handling for at 
komme bredt ud i alle lag i København.   
 
Ifølge Phoebe Tickell er det at drømme sig til en fremtid, der er positiv, og ikke dystopisk, 
noget af det mest aktivistiske og radikale vi kan gøre for den grønne omstilling. Både Phoebe 
Tickell, Rob Hopkins og Third Ear fremhæver, at hvis vi fokuserer på det vi vil, fremfor det vi 
ikke ønsker, så er der en meget større sandsynlighed for, at drømmene bliver vores nye 
realitet. Du kender allerede eksemplet med månelandingen. Miljøpunkt Amager vil derfor 
anbefale forvaltning om at kigge mere på disse modeller og ’tænkninger’.  
 
Der er også viden at hente i podcasten Planet Critical, hvor de interviewer Erin Remblance om 
hvad et socialt tippepunkt er og hvordan sociale tippepunkter influerer os socialt, og er en 
vigtig faktor, når det kommer til den grønne omstilling.  
 
Miljøpunktet har også haft success med at bruge metoden Deep democracy til at facilitere en 
kompliceret proces. Så den kan vi også anbefale. 
 
I miljøpunktet har vi haft succes med at sætte fokus på de ni planetære grænser fx i 
forbindelse med Global Donut Days. Vi kunne også forestille os en Uge 9 kampagne for alle 
klassetrin i København – med netop fokus på de ni planetære grænser. Bibliotekerne har 
gennem flere år haft en Uge 17 kampagne, som sætter fokus på de 17 verdensmål for 
bæredygtig udvikling. Det kunne sagtens udvikles og bredes ud til flere forvaltninger. 
 
Miljøpunktet er enig i at det kan være gavnligt at styrke klimafokus i forbindelse med 
lokaludvalgenes bydelsplaner. Det er dog ikke helt tydeligt hvad der menes med ’indgåelse af 
driftsaftaler’. Er det mellem lokaludvalg og TMF? Eller menes der mellem lokaludvalg og 
miljøpunkter? 
 

https://miljopunkt-amager.us15.list-manage.com/track/click?u=d2d61a5d78501c7dc9d22f9b6&id=efee35364c&e=0b0f7a1a85
https://miljopunkt-amager.us15.list-manage.com/track/click?u=d2d61a5d78501c7dc9d22f9b6&id=39c86de2e5&e=0b0f7a1a85


 

 

En præcisering til teksten: Der er fire miljøpunkter i Københavns Kommune, men det er ikke 
korrekt at de dækker fire bydele – de dækker seks bydele, da Miljøpunkt Amager både dækker 
bydelene Amager øst og Amager Vest, og Miljøpunkt Indre by & Christianshavn dækker 
bydelene Indre By og Christianshavn. 
 
Vi ser frem til det videre samarbejde med Københavns Kommune og at vi i 2035 kan have et 
klimapositivt København. 
 
Venlig hilsen 
 
Dorte Grastrup-Hansen 
Centerleder 
Miljøpunkt Amager 
 
 


